
نماينــده دادســتان در دادگاه متهمــان پرونده فســاد در 
پتروشيمي روز شنبه گفت: مرجان شيخ الاسلامي كه شريك 
متهم اصلي اين پرونده است هفت ميليون و 65 هزار و 529 
يورو و هشت ميليون و 710 هزار و 384 دلار تحصيل مال غير 

مشروع كرده و اكنون خارج از كشور متواري است. 

چگونگي همدســتي رضا حمزه لــو و مرجان 
شيخ الاسلامی در شرکت بازرگاني پتروشيمي

به گــزارش ايرنا، نماينده دادســتان تهران بــا قرائت ادامه 
كيفرخواست گفت: رضا حمزه لو، نخستين مديرعامل شركت 
بازرگاني پتروشــيمي بعد از خصوصي سازي اين شركت در 
سال 88 است كه با همدســتي خانم مرجان شيخ الاسلامی 
در تشــكيل شــركت هاي دنيز و پليكان ضوابــط قانوني را 
رعايت نكرده است.  وي افزود: حمزه لو مبلغ 312 ميليون و 
 696 هزار و 449 يورو را به صورت منشأ خارجي به »شركت 
هترا تجارت« واريز كرده و ســپس اين مبلغ را به »شــركت 
بازرگانی پتروشيمي« منتقل كرده و در اين ميان مبلغ 347 
ميليون و 238 هزار و 313 يورو با منشــأ خارجي به داخل 
كشور منتقل نشــده اســت. به گفته نماينده دادستان، اين 

امر باعث شد كه اين دو متهم هفت ميليون و 65 هزار و 152 
يورو و هشــت ميليون و 710 هزار و 384 دلار تحصيل مال 
غيرمشروع داشته باشند كه اين مبالغ غير از سودهايی است 
كه مربوط به 934 ميليون و 763 هزار و 650 يورو از ارزهاي 
حاصل از فروش محصولات پتروشــيمي متعلق به خود در 

شركت ها بوده است. 
نماينده دادستان از مرجان شيخ الاسلامی به عنوان شريك 
اصلي متهم رديف اول يعني حمزه لــو ياد كرد كه هم اكنون 
متواري و خارج از كشور است و هفت ميليون و 65 هزار و 529 
يورو  و هشــت ميليون و 710 هزار و 384 دلار تحصيل مال 

غيرمشروع كرده است. 
وي با اشــاره به اتهامات ســاير متهمان ايــن پرونده گفت: 
مصطفي تهراني صفا با تاسيس »شركت يورو تو« به بهانه دور 
زدن تحريم ها مبلغ 78 هزار يــورو به عنوان كارمزد دريافت 
كرده اســت و اقدام به خريد و فــروش پلي اتيلن براي خود 
كرده و با تاخير 18 ماه اين پول را به حساب شركت بازرگاني 
پتروشيمي واريز كرده كه سود آن 33 هزار و 300 يورو است. 
حسيني با اشاره به اتهامات محســن احمديان گفت: وي به 
عنوان مدير بازرگاني خارجي شــركت بازرگاني پتروشيمي 

ضمن تباني با شركت هاي خارجي به منحرف كردن مسير ارز 
به سمت  ام.تي.ان اقدام كرده تا براي خود منافعي كسب كند. 
وي اضافه كرد: احمديان با همكاري محمدحسين شيرعلي، 
كارمند بازنشسته وزارت اطلاعات به تحصيل مال نامشروع از 
طريق دريافت پورسانت هاي مختلف اقدام كرده كه يك نمونه 

از آن مبلغ 498 ميليون يورو و 200 هزار درهم بوده است. 
نماينده دادستان گفت: ارزهاي حاصل از فروش محصولات 
پتروشــيمي به بهانه دور زدن تحريم ها به حســاب مرجان 
شيخ الاســلامی واريز مي شــده اســت. وي افزود: اقدامات 
صورت گرفته بدون اجازه شركت ملي صنايع پتروشيمي بوده 
و بخشي از وجوه حاصل از فروش محصولات پتروشيمي را به 
ريال تبديل و به حساب شركت هاي ديگر واريز مي كرده است. 
وي افزود: در پاسخ به استعلام صورت گرفته، اعلام شده كه 
تحريم ها مجوزي براي واريز معادل ريالــي مبالغ حاصل از 
فروش محصولات پتروشــيمي نبوده و اقدامات در پوشش 

شركت هاي تحت مديريت حمزه لو صورت گرفته است. 

 تخلفات مديران شرکت بازرگاني پتروشيمي
حســيني افزود: همه وجوه ارزي كه به حساب هاي مختلف 

پتروشيمي واريز شده است، مورد تاييد نبوده؛ چون بايد با ارز 
خارجي منتقل مي شد. 

وي اضافه كرد: طبق گزارش مديرعامل شــركت هلدينگ 
خليج فارس، عمده تخلفات مديران پتروشيمي عبارت است از 
تسويه ديرهنگام مطالبات شركت هاي زيرگروه، عدم تسويه 
مطالبه شركت نفت، تبديل و جابه جايي ارز شركت ها بدون 
اخذ مجوز از شــركت ملي صنايع پتروشيمي و تحصيل مال 
نامشــروع به ارزش بيش از 324 ميليون يورو از منابع ارزي، 
622 ميليون و 484 هزار يــورو حاصل از فروش محصولات 
پتروشيمي و 3 ميليارد و 214 ميليون و 523 هزار يورو كه به 

ريال تبديل شده است. 

دريافت ۱۵ ميليون دلار پورسانت
نماينده دادستان گفت: احمديان در بازپرسي اعلام كرده كه 
مبلغ 15 ميليون دلار و 500 هزار يورو را به صورت نقدي به 
عنوان كميسيون دريافت كرده و ضمن اعلام پشيماني گفته 
كه قصد داشته اين مبلغ را به حساب دولت برگرداند؛ اما اين 
كار ممكن نشده و حالا درخواست دارد تا فرصتي براي او مهيا 

شود تا بتواند اين پول ها را برگرداند. 

وي افزود: شيرعلي اخذ كميســيون را قبول داشته؛ ولي به 
ارقام دريافتي اشاره نكرده و مي گويد به هر ميزان كه احمديان 
گرفته او نيز همان مبلغ را دريافت كرده كه براساس اسناد و 
مدارك شــيرعلي حداقل 8 ميليون دلار پورسانت دريافت 

كرده است. 

متهم عليرضا علايي از مديران تصميم ساز بوده است
نماينده دادســتان از عليرضا علايي رحماني به عنوان متهم 
ديگر ياد كرد و گفــت: وي در تاريخ 23 دي ماه 88 به عنوان 
عضو هيات مديره بازرگاني پتروشــيمي منصوب شده و در 
جريان مصوبات اين شركت نيز بوده و مي توان او را از مديران 
تصميم ســاز دانســت.  وي افزود: حمزه لو و شيخ الاسلامي 
به همراه خيري زاده و حسيني و ســاير متهمان مبادرت به 
تحصيل ارز حاصل از فروش محصولات كــرده اند و با ايجاد 

تشكيلاتي منسجم رفتار مجرمانه آنها محرز است. 
وي تاكيد كرد: كل ارز ناشــي از فروش محصولات به قدري 
زياد است كه نيازي به اســتدلال ندارد و مشاركت و معاونت 
اين متهمان در اخلال كلان نظام اقتصادي به صورت تحصيل 

اموال نامشروع محرز است. 

سازمان توســعه و همكاري اقتصادي، سوئيس را بهترين كشور 
جهان از نظر عدالت جنسيتي در محيط كار معرفي كرد.  به گزارش 
ايسنا، سازمان توسعه و همكاري اقتصادي به مناسبت روز جهاني 
زن به رتبه بندي 120 كشور جهان براساس تبعيض شغلي پرداخته 
است. اين سازمان اعلام كرده كه محروم شدن زنان از فرصت هاي 
شغلي برابر به اقتصاد جهاني شــش تريليون دلار خسارت زده 
كه معادل 7.5 درصد از كل توليد ناخالص داخلي كشــورهاي 

 جهان است. در اين رتبه بندي كشــورها براساس امتياز صفر تا 
100 رده بندي شده اند كه صفر به معناي كمترين ميزان تبعيض و 
100 بيشترين ميزان است. طبق اين رده بندي، سوئيس با امتياز 
8.1، بهترين كشور جهان براي اشــتغال زنان است؛ در حالي كه 
يمن با 64 امتياز، تبعيض آميزترين محيط كاري براي زنان را دارد. 

بهترين کشورها
پس از سوئيس، كشورهاي دانمارك، سوئد، فرانسه و پرتغال داراي 
كمترين ميزان تبعيض براي زنان در محيط شــغلي بوده اند. در 
كشورهاي توسعه يافته، اختلاف دستمزد دريافتي زنان و مردان 

به طور متوسط معادل 13.6 درصد بوده است. 

رتبه ايران
ايــران در رده بنــدي امســال بالاتــر از پاكســتان و يمن و 
پايين تر از اردن و گينه در رده 118 جهان ايســتاده اســت. 
گابريلا راموس، از مديران ارشد ســازمان توسعه و همكاري 
اقتصادي گفــت: با وجــود اجمــاع جهاني بر ســر عدالت 

جنســيتي به عنوان يك اولويــت مهم، به كنــدي در حال 
حركت به ســمت پر كردن اين شكاف هســتيم و اين مساله 
در برخي از كشــورها حادتر شده اســت. نياز داريم بيشتر و 
بهتر كار كنيم. بايــد راه هاي هوشــمندانه تري در طراحي و 
به كارگيري سياست ها داشــته باشــيم تا نتايج مقبول تري 
 به دســت بياوريم. در غير ايــن صورت تا 200 ســال ديگر 

هم به عدالت جنسيتي نخواهيم رسيد. 

براساس برنامه ريزي ها قرار شــده كه در افق 20 ساله، 
برنامه جامع انرژي ايران تدوين شود و با تهيه اين برنامه، 
جايگاه تجديدپذيرها ارتقا يابد؛ چراكه طبق تحقيقات، 
پتانسيل هاي بالايي براي توســعه اين انرژي در ايران 
وجــود دارد و نگاه دولت نيز به توســعه تجديدپذيرها 
بسيار روشن است.  به گزارش ايسنا، براساس مطالعات، 
ايران ظرفيت اســتفاده از انرژي خورشيدي را در طول 
سال به مدت 300 روز دارد و مي تواند در استفاده از اين 
انرژي پاك و در دسترس، پيشگام باشد و با توجه به بازار 
موجود در كشورهاي همسايه، قادر به ايجاد هزاران شغل 
در صورت ايجاد و تكميل زنجيره آن از طراحي، ساخت و 

بهره برداري خواهد بود. 
هرچند تلاش هاي دولت، وزارت نيرو و مجلس شوراي 
اســلامي با تصويب قوانين و مقــررات مربوط به خريد 
تضميني برق از سرمايه گذاران، اخذ عوارض براي تامين 
بخشــي از هزينه هاي ســرمايه گذاري و تعيين تعرفه 
خاص براي اين گونه سرمايه گذاري ها تا حدودي موجب 
جلب توجه سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي به اين عرصه 

شده؛ اما نوسانات نرخ ارز، عدم استقبال فاينانسورهاي 
خارجي با وجود اينكه انرژي هاي تجديدپذير شــامل 
هيچ گونه تحريم نيستند و هزينه هاي سنگين تامين مالي 
داخلي از رشد سريع انرژي هاي تجديدپذير به خصوص 
انرژي خورشيدي در كشــور ما جلوگيري كرده است.  
در اين باره، مجيد نامجو، رئيــس هيات مديره انجمن 
علمي انرژي خورشــيدي ايران، معتقد اســت با فعال 
كردن دانشــگاه ها براي فتح قله هاي دانش استفاده از 
انرژي هاي تجديدپذير به ويژه انرژي خورشيدي، كشور 
از وابستگي علمي و تكنولوژيكي رهايي پيدا مي كند و 
با طراحي تضامين لازم، عرصه بــراي ورود صنعتگران 
براي تجاري ســازي فراهم مي شود؛ همچنين با اصلاح 
قراردادهاي خريــد تضميني، زمينه براي گســترش 
نيروگاه هاي خورشيدي و اســتفاده روزافزون مردم از 
اين انرژي فناناپذير ايجاد خواهد شد.  همچنين جنتي، 
عضو انجمن انرژي هاي تجديدپذير، بر اين باور است كه 
با وجود مشكلات موجود در اين حوزه، كارآفرينان حوزه 
تجديدپذير توانسته اند ظرفيت نيروگاه هاي تجديدپذير 

را به 700 مگاوات افزايــش دهند و نكته قابل توجه اين 
است كه 47 درصد از سرمايه گذاري خارجي انجام گرفته 
در سال 1396 در ايران مربوط به حوزه تجديدپذير بوده 
اســت.  وي با بيان اينكه كارآفرينان حوزه تجديدپذير 
ثابت كرده اند كه برق تجديدپذيــر يك كالاي لوكس 
نيست، بلكه يك نياز براي ايران است، گفت: توليد برق 
از منابع تجديدپذير از هر نظر به نفع است زيرا اين مساله 
موجب كارآفريني و اشتغال، صرفه جويي در مصرف آب، 
جلوگيري از مهاجرت روستاييان به شهرها، جلوگيري از 
توليد دي اكسيد كربن، عدم نياز به سوخت هاي فسيلي، 
توليد حداكثري در پيك مصرف تابستان، فاصله كم توليد 
تا مصرف و جلوگيري از اتلاف انرژي در انتقال و مهم تر از 
همه وجود پتانسيل مناسب ايران در جهت توليد است.  
به گفته او، رشد انرژي هاي تجديدپذير در سال هاي اخير 
مناسب بوده كه اين مساله بيانگر وجود ظرفيت هاي بالا 
در اين حوزه است؛ چراكه با حضور كارآفرينان تجديدپذير 
توانسته ايم با هموار كردن مسير توليد انرژي هاي نو يك 

حركت جهادي در اين صنعت رقم بزنيم. 

با انتشــار آمار نااميدكننده از روند اشــتغال زايي 
اقتصاد آمريكا، ســقوط بورس هاي جهان تشديد 
شد. به گزارش ايسنا به نقل از خبرگزاري فرانسه، 
بورس هاي جهانــي كه تحت تاثير كاهش رشــد 
اقتصادي چيــن و بســته جديد بانــك مركزي 
اروپا در مســير نزولي بودنــد، به دنبال انتشــار 
آمار اشــتغال زايي ضعيف اقتصــاد آمريكا ضربه 
جديدي دريافــت كردند و نگرانــي معامله گران 
 از وضعيــت اقتصاد جهاني بيش از پيش تشــديد 

شد. 
در آخريــن دور از معاملات هفتگــي بورس هاي 
آسيايي، انتشار آمار كاهش 21 درصدي صادرات 
چين به كشــورهاي جهان در ماه فوريه باعث شد 
تا شاخص »هانگ سنگ« بورس هنگ كنگ با 1.9 
درصد كاهش به 28 هزار و 228.42 واحد برســد 
و شاخص »شــانگهاي كامپوزيت« با سقوط 4.4 
درصدي در ســطح 2969.86 واحدي بسته شود. 
در ژاپن نيز شــاخص »نيك كــي 225« با ريزش 

2 درصدي و رسيدن به ســطح 21 هزار و 25.56 
واحدي به كار خود خاتمه داد. 

جاشوا ماهوني، تحليلگر بانك »آي.ان.جي« گفت: 
روند ريزش بازارها ادامه داشت و كاهش چشمگير 
صادرات چين يكي از مهم ترين عوامل محرك اين 

اتفاق بود. 
بورس هاي اروپايي نيز كــه روز جمعه تحت تاثير 
ثابت نگه داشــتن نرخ بهره و بسته محرك جديد 
بانك مركــزي اروپا كاهش شــديدي يافته بودند 
روز شــنبه نيز در مســير نزولي گام برداشتند؛ به 
گونه اي كه در لندن شــاخص »فوتســي 100« با 
0.7 درصد كاهش به 7104.31 واحد رســيد، در 
فرانكفورت آلمان شــاخص »دكس« با 0.5 درصد 
كاهش در سطح 11 هزار و 457.84 واحدي بسته 
شد و شــاخص »كك 40« بورس پاريس فرانسه 
 با 0.7 درصــد كاهش تا ســطح 5231.22 واحد 

پايين آمد. 
 شاخص »اســتوكس 600« كه در بر دارنده نماد 

600 شركت بزرگ اروپايي اســت نيز 0.8 درصد 
پايين تر آمد و در ســطح 3283.60 واحد بســته 
شد. ميشائل هيوســون، تحليلگر موسسه »سي .

ام.سي ماركتس« گفت: به نظر مي رسد روند رو به 
رشد بازارهاي ســهام در ماه گذشته از نفس افتاده 
باشــد؛ چراكه خروجي هاي اقتصادي از چيزي كه 

قبلا تصورش مي شد ضعيف تر هستند. 
بورس وال استريت آمريكا نيز اگرچه با زيان اندكي 
بسته شد؛ اما از روند نزولي در امان نماند: شاخص 
»داو جونز« بــا 0.1 درصد كاهش بــه 25 هزار و 
450.24 واحد رســيد و شاخص هاي »اس.اند.پي 
500« و »نــزدك كامپوزيت« با افت مشــابه 0.2 
درصدي به ترتيب در ســطح 2743.05 واحدي و 

7408.14 واحدي بسته شدند. 
 در بــازار نفت بهاي هر بشــكه نفت خــام برنت با 
56 سنت كاهش به 65.74 دلار رسيد و هر بشكه 
نفت »وست تگزاس اينترمديت« با 59 سنت كاهش 

به ازاي 56.07 دلار در هر بشكه معامله شد. 

بهترين  كشورهاي  جهان  براي  اشتغال  زنان

تداوم سقوط  بورس هاي جهانيتجديدپذيرها  به  اوج  مي رسند
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در ششمین  دوره جایزه ملی مدیریت 
فناوری و نوآوری ایران صورت گرفت

رئيس كل گمرك از واردات 11 ميليارد دلاری 
كالاهای اساسی طی 11 ماهه سال جاری خبر 
داد و گفت: در كالاهای اساسی بحران كه نداريم 

هيچ، بلكه در برخی اقلام...

اختصاص جايزه  مديريت
فناوری و نوآوری ايران به فولاد  مباركه

واردات كالاهای اساسی
 به ۱۱ میلیارد  دلار  رسید

ارز ۴۲۰۰
تومانی   نصیب
 واسطه ها 
 شد

رئیس کل  بانک   مرکزی:

صادركنندگان 
می توانند   بدون  تعرفه 

گمركی كالاهای 
اساسی  وارد  كنند
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معاون  اقتصادی  رئیس جمهوری:

سرمقاله

قیمت  خودرو 
واقعی  می شود

يكی از مشكلاتی كه برای 
خودروســازان و صنعــت 
قطعه سازی در زمان تحريم 
به وجــود آمــده، كمبود 
قطعات  و يا مشكل واردات آن است؛ اما چاره تامين 
بازار، داخلی سازی قطعات خودرو است، نه تلاش 
برای واردات؛ آن هم در شرايطی كه محدوديت های 
زيادی به دليل تحريم ها وجود دارد. البته بايد تاكيد 
كرد كه دولت بايد با درك مشكلات قطعه سازان 
موانع آنها برای واردات را برطرف ســازد. هر چند 
كمبود قطعات در بازار  صحت دارد؛  اما به هيچ وجه 
نبايد به صلاحيت اخبــاری كه صحبت از فروش 

قطعات دست دوم...

 محمد رضا نجفی منش، رئيس 
انجمن صنايع همگن قطعه سازی

متن کامل  د ر صفحه۲

۲

3

روان سازی  رويه  واردات 
در  مقابل  صادرات

تجارت  میلیاردی  صادرات 
چمدانی  زعفران

»کسب و کار«  صرفه اقتصادی دانش بنیان ها در اشتغالزایی  را  بررسی  می کند

اشتغالزایی   با  حمایت  از دانش بنیان ها
صفحه3

صفحه۲

بحران  کمبود  قطعات  یدکی  خودرو
»کسب و کار«   فروش   قطعات   کارکرده   خودرو   به   نام   نو   را   بررسی    می کند

 معاونت فنی و خدمــات بازرگانی اتــاق ايران در 
اطلاعيه ای از فعالان اقتصادی خواسته است تا موانع 
رويه واردات در مقابل صادرات را به اتاق ايران اعلام 
كنند. اين در حالی است كه بين بخش خصوصی با 
وزارت صنعت، بانك مركزی، وزارت جهاد كشاورزی 
و گمرك توافقاتی برای تسهيل فرايند واردات صورت 
گرفته است. موضوع واردات و موانعی كه قوانين كشور 
برای آن در چند ماه اخير وجود آورده، همواره مورد 
انتقاد فعالان بخش خصوصی بوده است. اما فعالان 
اقتصادی عقيده دارند مشــكل اساسی اين است 
كه دولت عزمی برای اجرای خواســته های بخش 
خصوصی ندارد و همين امر باعث می شــود حتی 
بعد از توافقات در عمل موانع پيشين همچنان پابرجا 

باشد. از جمله توافقات اخير اتاق...

آشفتگی در بازار زعفران به وضوح ديده می شود و 
بزرگ ترين مشكل در بازار اين كالای استراتژيك، 
افزايش صــادرات و تجــارت غيرقانونی وچمدانی 
آن توســط دلالان و برخی تجار است. به طور كلی 
خطر های بسياری توليد و صادرات اين محصول را 
تهديد می كند، به طوری كه به دليل سهولت قاچاق 
زعفران اغلب ســودجويان برای كسب سود بيشتر 
تلاش می كنند به صــورت چمدانی اين محصول 
را به كشــور های اطراف برده و بــدون هيچ برند و 
شناســنامه ای برای فروش آن اقدام كنند. اين امر 
می تواند تهديد بزرگی برای خدشــه دار كردن نام 
زعفران ايرانی محسوب شود، به طوری كه كشور های 
اطراف با صادرات مجدد اين محصول و ثبت محصول 

با كيفيت ايرانی به نام و برند...

مرجان شیخ الاسلامي، شریک متهم پرونده فساد در پتروشیمي با مبلغي کلان به خارج از کشور متواري شده است
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اقتصاد2
ایران وجهان

رئیس کل بانک مرکزی:
ارز ۴۲۰۰ تومانــی نصیــب 

واسطه ها شد
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اختصاص 
ارز ترجیحی به کالاهای اساسی نتوانسته از 
افزایش قیمت ها جلوگیــری کند، گفت که 
بانک مرکزی و دولت تصمیم مناســب را در 
این زمینه اتخاذ خواهند کرد.به گزارش مهر، 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در 
یادداشتی اینستاگرامی با اشاره به آسیب های 
ارز ۴٢٠٠ تومانی نوشت: »تشدید تحریم ها، 
بیشــترین تأثیر منفی را بر اقشار کم درآمد 
و آسیب پذیر جامعه دارد. لذا، طبیعی است 
که مهم ترین بحث های دولت و بانک مرکزی 
بر نحوه تأمین کالاهای اساســی و داروهای 
مورد نیاز مردم متمرکز شود. موانع و اشکالات 
سیستم توزیع موجب شده که علیرغم تأثیر 
اولیه ارز ۴٢٠٠ تومانی کالاهای اساســی در 
کنترل تأثیر شــوک طرف عرضه، معایب آن 
به تدریج آشکار گشته و با افزایش قیمت آنها 
در بازار، ضمن ایجاد رانــت، موجب افزایش 
سطح عمومی قیمت ها شــده است. در واقع 
اختصاص ارز ترجیحی به کالاهای اساسی به 
علت طبیعت بازار در اقتصاد و ضعف سیستم 
توزیع و نظارت، نتوانســته در میان مدت از 
افزایش قیمت آنها جلوگیــری کند و لذا به 
تدریج در بیشتر موارد یارانه از مصرف کننده 
فاصله گرفته و نصیب واســطه ها شده است. 
بانک مرکزی، با جدیت دنبال آسیب شناسی 
این موضوع بوده و با ارائه گزارشات لازم، پیگیر 
موضوع اســت. دولت نیز مسئله را در دستور 
کار خود دارد و طبعاً تصمیم مناسب را در این 

خصوص اتخاذ خواهد کرد.«

 واردات کالاهای اساســی به
 ۱۱ میلیارد دلار رسید

رئیــس کل گمــرک از واردات ۱۱ میلیارد 
دلاری کالاهای اساســی طی ۱۱ ماهه سال 
جاری خبر داد و گفت: در کالاهای اساســی 
بحران که نداریم هیچ، بلکــه در برخی اقلام 
مثل ذرت یا گوشــت واردات نسبت به مدت 

مشابه افزایش داشته است.
به گزارش ایســنا، مهدی میر اشرفی تصریح 
کرد: در بحث صادرات بعــد از چین که ۸.۳ 
میلیــارد دلار در ۱۱ ماهه امســال صادرات 
داشتیم، عراق با ۸.٢ میلیارد دلار اصلی ترین 
شــریک تجاری اســت که کالاهای ایرانی با 
تنوع بالا به آن صادر می شــود؛ بنابراین باید 
در مرزهای زمینی با عراق ساماندهی خوبی 

را داشته باشیم.
میر اشــرفی تأکید کرد: در حال حاضر تعداد 
زیادی از ســازمان ها در مــرز متولی اعمال 
مقررات هستند از گمرک تا مرزبانی یا مناطق 
آزاد و دیگر سازمان ها ولی برای یک تجارت 
ســهل تر، روان تر، با هزینه کمتر و ســرعت 
بیشتر باید هماهنگی بیشتری با سازمان های 
داخلی تحــت عنوان هماهنگــی و مدیریت 

یکپارچه مرزی داشته باشیم.
رئیس کل گمرک ایران با اشاره به مذاکرات 
با مسئولان گمرک مرکزی عراق و همچنین 
اقلیم کردســتان برای ایجاد دروازه مشترک 
تجاری گفــت: تلاش می کنیــم هماهنگی 
بیشــتری در مدیریت هماهنــگ مرزی را 
شــاهد و دروازه مشــترک تجاری با کشور 
عراق را فعــال کنیم. ایــن کار باعث کاهش 
 هزینه هــای صادراتــی و تجــارت فرامرزی 

می شود.
میر اشــرفی اضافه کرد: این دروازه مشترک 
تجاری نه تنها تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
را انتفاع می کند، بلکه مصرف کننده نهایی این 
کالاها که در کشور عراق هستند نیز با کاهش 
هزینه ها عملًا ســطح بالاتــری از مطلوبیت 
را بــرای متقاضیان ایجاد می کنــد.وی با رد 
شــایعات بحران در تأمین کالاهای اساسی 
گفت: طی ۱۱ ماهه اخیر آمــاری از واردات 
کالاهای اساسی داریم که نشان دهنده بحران 
در این زمینه نیست و وضعیت مطلوب است. 
در این مدت ماهانه بالــغ بر یک میلیارد دلار 
کالاهای اساســی به کشــور وارد شده که به 
لحاظ وزنــی ۷٠٠ هزار تن نســبت به مدت 
مشابه افزایش داشت.میر اشرفی یادآور شد: 
در کالاهای اساســی بحران که نداریم هیچ 
بلکه در برخی قلم کالاها مثل ذرت یا گوشت 
واردات نسبت به مدت مشابه افزایش داشته 
و طی ۱۱ ماهه امســال قریب به ۱۱ میلیارد 
 دلار برای واردات کالاهای اساسی هزینه شده

 است.

اخبار

مشــکل تامین قطعات مورد 
نیاز برای تولید خودرو در حالی 
باعث افت تولید خودرو شده که 
بررسی های بازار نیز حاکی از 
عرضه و خرید و فروش قطعات 
کارکرده و دست دوم به جای نو است که به شدت کیفیت 
خودروها را زیر ســوال می برد.هر چند 9٠  درصد کیفیت 
یک خودرو وابســته به قطعات آن اســت اما نه گمرک با 
خودروسازان برای ترخیص به موقع قطعات خودرو همکاری 
می  کند و نــه اطمینانی به قطعات به کار گرفته شــده در 
خودروها با توجه به شرایط فعلی بازار هست. مسئله دیگر 
افزایــش واردات قطعات بی کیفیت خودرو اســت که در 
شرایط کنونی بازار با توجه به محدودیت های صنعت خودرو 
برای تامین قطعات شاید امری اجتناب ناپذیر باشد. مشکل 
تولید قطعات زیرپله ای خودرو نیز بحث دیگری است که در 
شرایط کنونی نمی توان منکر آن شد. اما با همه این اوصاف 
مسئله مهمی که باقی می ماند، ابهامی است که در کیفیت 

خودروهای تولید داخل با مشکلات ذکر شده، وجود دارد.
این ابهام باعث افزایــش بی اعتمادی بــه کیفیت تولید 
خودروهای داخل می شــود.در همین رابطه ســخنگوی 

اتحادیه لوازم یدکی اتومبیل: با گلایه از اینکه متأســفانه 
دست اتحادیه ها برای نظارت بر بازار فروش قطعات یدکی 
خودرو محدود اســت، اظهار داشــت: اگر اتحادیه بازوی 
نظارت کافی در دست داشته باشد به طور حتم بازار مدیریت 
مناسبی خواهد شد.وی با بیان اینکه وقتی ما با یک فروشنده 

متخلف روبرو هستیم فقط می توانیم به او گوشزد یا اخطار 
دهیم افزود: اگر بخواهیم این واحد صنفی بسته شود باید 
این موضــوع را از اتاق اصناف و بعد واحــد نظارت اصناف 
پیگیری کنیم تا در نهایت بعد از 6 ماه بتوانیم برخورد لازم 
را با این واحد متخلف انجام دهیم درحالی که اگر ما اختیار 

کافی داشته باشیم در همان فاز نخست تخلف مانع فعالیت 
فروشنده متخلف خواهیم شد.ســخنگوی اتحادیه لوازم 
یدکی خودرو تصریح کرد: با این وجود اتحادیه تلاش خود 
را برای مدیریت بازار انجام می دهد به نحوی که تاحد توان 
مانع بروز تخلف در ســطح بازار می شویم.وی در خصوص 
فروش قطعات دسته دوم به نام قطعات نو گفت: متأسفانه به 
تعداد انگشت شمار این موضوع در سطح بازار دیده شده که 
ما برخورد لازم را با این موضوع انجام داده ایم، البته باید این 
نکته را تأکید کنم که ما به جد با فروش قطعات دسته دوم به 
نام نو در سطح بازار برخورد می کنیم. در برخی از موارد شاید 
فروشنده به دلیل عدم اطلاع از کیفیت قطعه آن را به فروش 
رسانده و بعد متوجه دســته دوم بودن آن می شود. ولی به 
صورت کلی وفور فروش قطعات دسته دوم به نام قطعات نو 

در بازار را توسط فروشندگان لوازم یدکی تکذیب می کنم.
به گفته کارشناسان هر چند نمی توان منکر مشکل کمبود 
قطعات در بازار بود اما تزریق نقدینگی به این بخش بخشی 
از مشــکلات آن را حل خواهد کرد. بر اســاس گفته های 
معاون امور صنایع وزارت صنعــت، معدن و تجارت ۳هزار 
و ۴٠٠میلیارد تومان نقدینگی به به صنعت قطعه سازی 
کشور تزریق شده که با رفع بخشــی از مشکل سرمایه در 
گردش مورد نیاز این صنعت، روند تولید خودرو در کشور 

را افزایش خواهد داد.

»کسب و کار« فروش قطعات کارکرده خودرو به نام نو را بررسی می کند

بحران  کمبود  قطعات  یدکی خودرو

بورس کم رمق ماند
روز شنبه نیز در بسیاری از سهم های بزرگ، 
عرضه ها از تقاضا پیشــی گرفت. در نهایت با 
وجود افزایش ۱٠۸ واحدی نماگر اصلی بازار 

شاخص کل هم وزن ۱۷ واحد افت کرد.
به گزارش ایسنا، در اولین روز معاملاتی بورس 
تهران در این هفته شاخص کل با روند افزایشی 
مواجه شد، اما شاخص کل هم وزن در جهت 
عکس پیش رفت.در عین حال در میانه ساعات 
معاملات شاخص هم وزن توانست مثبت شود 
ولی در پایان بــار دیگر رونــد نزولی به خود 
گرفت و بیش از ۱۷ واحــد کاهش یافت و در 
نهایت در تراز ۳٠ هزار و ۸۴۳ واحدی نشست.
شاخص آزاد شــناور نیز با ۱۵٢ واحد رشد تا 
رقم ۱۸٢ هزار و ٢6۱ بالا رفت و شاخص بازار 
اول و دوم هر کدام به ترتیب 6۴ و 6۸۱ واحد 
رشد کردند.روز شنبه نمادهایی در گروه عرضه 
برق، گاز و بخار آب گرم، بانک و مؤسســات 
اعتبــاری، فلــزی و محصولات شــیمیایی 
بیشترین تأثیر را در نوســانات شاخص های 
بازار سرمایه داشتند؛ به طوری که پتروشیمی 
مبین، بانک ملــت، ســرمایه گذاری غدیر و 
پتروشیمی جم سعی کردند شاخص های بازار 
را به سمت بالا هدایت کنند، در عین حال ملی 
صنایع مس ایران، بانک تجارت، بانک صادرات 
و پالایش نفت اصفهان تأثیر کاهشــی روی 
شاخص بازار سرمایه داشــتند.در این روزها 
بسیاری از سهامداران اقدام به عرضه سهم های 
خود می کنند و این موضوع باعث شــده کف 
عرضه نســبت به تقاضا رشد بیشتری داشته 
باشد. همچنین تسویه اعتباری کارگزاری ها 
تا بیســتم اســفندماه ادامه خواهد داشت و 
در نتیجه افزایش عرضه ها نســبت به تقاضا 

می تواند تا این تاریخ ادامه دار باشد.

جشنواره عیدانه ناواکو آغاز شد
تقدیر از پذیرنــدگان برتر بانک 
مسکن در جشنواره سه ماهه ناواکو

با آغاز جشنواره عیدانه ناواکو، امتیاز تراکنش های 
انجام شده با دســتگاه های پوز بانک مسکن تا 
پایان اردیبهشت ماه شمارش و از پذیرندگان برتر 
هر دو هفته یکبار تقدیر می شود.به گزارش پایگاه 
خبری بانک مســکن-هیبنا، شرکت فناوری 
اطلاعات ناواکو در طول ایام سال با هدف تقدیر 
از پذیرندگان فعال پایانه های فروشگاهی بانک 
مسکن چند جشنواره و چند مرحله قرعه کشی 
برگزار می کند و طی آن از پذیرندگانی که تعداد 
تراکنش آنها در مدت برگزاری جشنواره از حد 
مشخصی فراتر می رود و امتیاز کسب می کنند، 
با اهدای جوایز نفیسی به قید قرعه تقدیر می 
کند.این شرکت با هدف افزایش تراکنش های 
پایانه های فروش بانک مسکن و ترغیب مشتریان 
به اســتفاده حداکثری از این دستگاه ها، طرح 
انگیزشی پذیرندگان پایانه های فروشگاهی تحت 
عنوان »جشــنواره عیدانه ناواکو« را اجرا کرده 
است.در این جشــنواره که از ابتدای بهمن ماه 
امسال آغاز شده و تا پایان اردیبهشت سال 9۸ 
ادامه خواهد داشت، نســبت به امتیاز شماری 
از پذیرندگان بانک مسکن که از دستگاه های 
پوز این بانک برای پرداخت مشتریان در قبال 
دریافت کالا یا خدمت استفاده می کنند، اقدام 

می شود.

در قالب تفاهمنامه ای با استاندار این استان
بانک صادرات ایــران واحدهای 
تولیدی راکد گیلان را فعال می کند

همزمان با سفر هیئت دولت به استان گیلان، 
تفاهم نامه همکاری برای تأمین خط اعتباری 
به مبلغ یک هزار و ٢٠۷ میلیارد ریال به منظور 
حمایت از واحدهای تولیدی بین اســتانداری 

گیلان و بانک صادرات ایران امضا شد.
به گــزارش روابــط عمومی بانک صــادرات 
ایران، حجت اله صیدی در مراســم امضای این 
تفاهم نامه با اشاره به منویات مقام معظم رهبری 
در حمایــت از کالای ایرانی و سیاســت های 
اصولی دولت، تفاهم نامه مذکور را در راســتای 
حمایت از واحدهای تولیدی نیازمند تسهیلات و 
واحدهای راکد و غیرفعالی که قابلیت فعال سازی 

و بازگشت به چرخه تولید را دارند، دانست.
بنا براین گزارش، در این مراســم که با حضور 
جمعی از مدیران کشــور، فعــالان اقتصادی، 
نخبگان و مدیران عامل بانک های کشور برگزار 
شد، بانک صادرات ایران، تأمین مالی ۱۷ طرح 
با نیاز سرمایه ثابت به مبلغ ۸۸٠میلیارد ریال و 
٢۵ طرح با نیاز سرمایه در گردش به مبلغ ۳٢۷ 

میلیارد ریال این استان را تأیید و تصویب کرد. 

اخبار
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هیات وزیران با تخصیص ارز رسمی به واحدهای تولیدی که 
نسبت به ترخیص و استفاده از مواد اولیه قبل از ۳۱ فروردین 
9۷ اقدام کرده اند، موافقت کرد.به گــزارش مهر، هیئت 
وزیران در جلسه ۸ اسفند ۱۳9۷ به پیشنهاد بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی 
جمهوری اســلامی ایران، تبصره ۳ ماده ۷ قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز و مصوبه جلسه ۱۳ مرداد ۱۳9۷ شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی و به منظور مدیریت و ساماندهی 
بازار ارز، با تخصیص ارز رســمی به واحدهای تولیدی که 
نسبت به ترخیص و استفاده از مواد اولیه قبل از ۳۱ فروردین 
9۷ اقدام کرده اند موافقت کرد.در این مصوبه که ۱۵ اسفند 
توسط اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور ابلاغ 
شده آمده است: اعتبارات اســنادی مدت دار )یوزانس(، 
ریفاینانس و بروات اسنادی مدت دار که اسناد حمل آنها 
قبل از تاریخ ۳۱ فروردین ۱۳9۷ معامله و ظهرنویســی 
شده و کالای مربوط قبل از این تاریخ ترخیص شده و پروانه 
گمرکی مطابق با ثبت سفارش و اسناد حمل مربوط ارائه 

شده باشد و همچنین ماشــین آلاتی که قبل از تاریخ ۱6 
مرداد ۱۳9۷ ترخیص گردیــده و پروانه گمرکی مطابق با 
ثبت سفارش و اسناد حمل مربوط ارائه گردیده باشد، در 
صورتی که سررسید پرداخت آنها از تاریخ ۱6 مرداد ۱۳9۷ 
به بعد باشد، تأمین ارز به میزان کالای ترخیص شده حسب 
پروانه گمرکی مربوط به نرخ رسمی و از محل ارزهای در 
دسترس بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران منوط به 
تأیید دستگاه اجرایی ذی ربط خواهد بود.گفتنی است، در 
مواردی که در زمان گشایش مقرر گردیده است ارز مربوط 
از سوی واردکننده )ارز متقاضی و ارز اشخاص( تأمین گردد، 
مشمول این بند نمی شوند.هم چنین، تأمین ارز ماشین آلات 
و تجهیزات خط تولیدی- غیرقابل عرضه به صورت تجاری- 
که اعتبارات اسنادی آنها تا تاریخ ۱6 مرداد ۱۳9۷ گشایش 
یافته و تا پایان سال ۱۳9۷ از گمرک ترخیص می شوند به 
نرخ رســمی و از محل ارزهای در دسترس بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران منوط به تأیید وزارت صنعت، معدن 

و تجارت و دستگاه اجرایی ذی ربط خواهد بود.

گمرک اعلام کرده تا آخر اسفند به دو خودروساز فرصت 
می دهد تا ۳٠٠٠ کانتینر کالاهای یدکی خود را از چابهار 
ترخیص کننند، کالاهای یدکی خودروسازان قبلا متمرکز 
از بندرعباس ترخیص می شــده اما چرا این بار در چابهار 
است؟گمرک اعلام کرده تا آخر اســفند به دو خودروساز 
فرصت می دهد تا ۳٠٠٠ کانتینر کالاهای یدکی خود را از 
چابهار ترخیص کننند، کالاهای یدکی خودروسازان قبلا 
متمرکز از بندرعباس ترخیص می شده اما چرا این بار در 
چابهار است؟حدود ۱٠ هزار کانتینر لوازم یدکی خودرو در 
گمرکات و مناطق آزاد وجود دارد که هنوز ترخیص نشده 
اند که امیدواریم هرچه سریع تر این کانتینرها ترخیص شوند 
و به سیستم خودروسازی بیایند که قبل از عید مشکلات 
تا حدودی برطرف شــود “؛ این گفته های ناصر ســراج، 
رئیس سازمان بازرسی کل است که همین هفته پیش در 
حاشیه جلسه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مطرح شد. 
بررسی های نشان می دهد، از این ۱٠ هزار کانتینر، ۳٠٠٠ 
کانتینر در انبارهای منطقه آزاد چابهار است و تحت کلید 

گمرک، ۱٠٠٠ کانتینر مربوط به ایران خودرو خراسان و 
٢ هزار کانتینر هم متعلق به سایپا است. مدیرکل کمرگ 
چابهار می گوید: این کالاها از مبدا چین وارد شــده اند و ۴ 
ماه است که در انبارهای گمرک هستند، پیشتر در خبری 
به نقل از من نقل شده بود که 6 ماه است این کانتینرها در 
انبار است که نادرست است و ۴ ماه است که این کالاها در 
گمرک هستند. شمس خاطرنشان می کند: عمده مشکل 
خودروسازان، مباحث تخصیص ارز دولتی و کارهای بانکی 
و غیره است که تاکنون روند طولانی شده است، با این حال 
فرصت تمام شده و در صورت عدم ترخیص تا آخر اسفند، 

آن ها را جزو کالای متروکه اعلام می کنیم.
 اما ۳ هزار کانتینر کالای یدکی که در شرایط فعلی، کاهش 
عرضه و بالا رفتن نجومی قیمت خودروهای داخلی باید در 
سیستم خودروسازی باشند در چابهار و انبارهای منطقه 
آزاد آن چه می کنند؟ برای کســانی که دستی در صنعت 
خودروســازی دارند، چابهار نامی ناآشناست؛ آن هم برای 

واردات مواد اولیه و یا همان کالاهای یدکی خودروسازی.

معاونت فنــی و خدمات 
بازرگانی اتــاق ایران در 
اطلاعیــه ای از فعــالان 
اقتصادی خواسته تا موانع 
رویــه واردات در مقابــل 
صادرات را به اتاق ایران اعلام کنند. این در حالیست 
که بین بخــش خصوصی بــا وزارت صنعت، بانک 
مرکزی، وزارت جهاد کشاورزی و گمرک توافقاتی 

برای تسهیل فرایند واردات صورت گرفته است.
موضوع واردات و موانعی که قوانین کشور برای آن در 
چند ماه اخیر وجود آورده، همواره مورد انتقاد فعالان 
بخش خصوصی بوده اســت. اما فعــالان اقتصادی 
عقیده دارند، مشکل اساســی این است که دولت 

عزمی برای اجرای خواســته های بخش خصوصی 
ندارد و همین امر باعث می شود حتی بعد از توافقات 
در عمل موانع پیشین همچنان پابرجا باشد. از جمله 
توافقات اخیر اتاق با سازمان های مذکور ، برداشتن 
محدودیت های ســقف و ســابقه برای واردات اقلام 
اولویت دار توســط صادرکننــدگان، ترخیص بدون 
نیاز به تمدید ثبت سفارش کالاهای مشمول گروه 
٢ کالایی در صورت منقضی شدن مدت زمان اعتبار 
ثبت سفارش و رسیدگی به مطالبات صادرکنندگان 
در خصوص بازنگری و اصلاح قیمت های پایه  صادراتی 
است. بر اساس گزارش های موجود، معاونت فنی و 
خدمات بازرگانی اتاق ایران با انتشــار اطلاعیه ای 
از فعالان اقتصادی خواســت تا با توجه به توافقات 
صورت گرفته میــان پارلمان بخــش خصوصی و 
وزارت صنعت، بانک مرکزی، وزارت جهاد کشاورزی 

و گمرک ایــران درخصوص رویــه واردات در برابر 
صادرات، هرگونه مشــکلات و موانع موجود در این 

حوزه را به صورت مکتوب در اختیار معاونت فنی و 
خدمات بازرگانی اتاق ایران قرار دهند.

 ترخیص مواد اولیه تولید قبل از فروردین
 امسال با ارز ۴۲۰۰ تومانی

 3 هزار کانتینر لوازم یدکی خودروسازان در 
چابهار خاک می خورد

»کسب و کار« توافق  بخش  خصوصی  با دولت برای تسریع در بازگشت  ارز های صادراتی را  بررسی می کند

روان سازی رویه واردات در مقابل صادرات

ثمانه نادری
News kasbokar@gmail.com

گروه اقتصاد
News kasbokar@gmail.com

سکه ۴میلیون و ۵۳۳ هزار تومان شد
قیمت سکه طرح جدید شنبه ۱۸ اسفند ۹۷، به ۴ میلیون و ۵۳۳ هزار تومان رسید. همچنین قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم ۴ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان، نیم سکه ۲ 

میلیون و ۵۷۰ هزار تومان، ربع سکه ۱ میلیون و ۶۵۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۸۷۰ هزار تومان است.
هر اونس طلا در بازارهای جهانی ۱۲۹۸ دلار و ۸۰ سنت و هر گرم طلای ۱۸ عیار ۴۱۸ هزار و ۳۰۰ تومان است.

قیمت خودرو واقعی می شود
محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی

یکی از مشکلاتی که برای خودروسازان و صنعت قطعه سازی در زمان تحریم به وجود آمده، کمبود قطعات  و یا مشکل واردات آن است. اما چاره تامین بازار، داخلی سازی قطعات خودرو است، نه تلاش برای واردات. آن هم در شرایطی که 
محدودیت های زیادی به دلیل تحریم ها وجود دارد. البته باید تاکید کرد که دولت باید با درک مشکلات قطعه سازان موانع آنها برای واردات را برطرف سازد. هر چند کمبود قطعات در بازار  صحت دارد. اما به هیچ وجه نباید به صلاحیت اخباری 
که صحبت از فروش قطعات دست دوم به جای نو است، اعتماد کرد. این شایعات با هدف بی اعتبار کردن صنعت خودرو است و در شرایط فعلی به صلاح نیست. با این حال پیش بینی می شود با تسهیلاتی که دولت در اختیار قطعه سازان قرار 

داده و با مسیری که قیمت گذاری خودرو در حال طی کردن است؛ در ماه های آتی شاهد ورود بازار  خودرو به قیمت های واقعی و خروج از قیمت های سوبسیدی باشیم. 

مشکلات اجرایی قوانین تجارت
مجیدرضا حریری، فعال اقتصادی

تمامی کارشناسان به ضرورت بازگشت ارزهای صادراتی به اقتصاد کشور اتفاق نظر دارند. اما مسئله اساسی این است که هنوز مســائل صادرکنندگان برای بازگشت این ارز و مطالبات آنها از دولت حل و فصل 
نشده اســت. هر چند دولت در زمان هایی به فعالان اقتصادی وعده رفع موانع را می دهد اما در اجرا همچنان با مانع روبرو هستیم. یعنی قوانین تجارت در اجرا با مشکل روبرو است. از جمله محدودیت هایی که 
برای وارد کنندگان در موضوع ثبت سفارش وجود داشت این بود که واردکنندگان باید سابقه داشته باشند و برای سابقه دارها نیز سقف ثبت سفارش معادل میزانی است که سال های گذشته وارد کرده اند. این 
امر باعث اخلال می شد. اما با دستورات جدید به نظر می رسد صادرکننده و وارد کننده می توانند با هم در این زمینه به توافق برسند. این توافقات دستاویزهای صادرکنندگان برای فرار از تعهد برای بازگشت ارز 

صادراتی را از بین خواهد برد.

معاون اقتصادی رئیس جمهوری:
صادرکنندگان می توانند بدون تعرفه گمرکی کالاهای اساسی وارد کنند

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: هم اکنون ذخیره استراتژیک کشور در بیشتر کالاهای اساسی در وضعیت بسیار خوبی قرار دارد و به مردم در این زمینه اطمینان کامل می دهیم. بر همین اساس، واردات کالاهای 
اساســی در مقابل صادرات، بدون تعرفه گمرکی برای همه صادرکنندگان آزاد شده است.  به گزارش ایســنا، محمد نهاوندیان کرد: مأموریت ملی مناطق آزاد، نقش آفرینی در تولید، پردازش صادرات به بازارهای 

بین المللی و تنظیم بازارهای داخلی است. وی تصریح کرد: منطقه آزاد ارس نیز با پتانسیل های بالای خود می تواند ابتکار عمل را در دوران تحریم در دست بگیرد.
نهاوندیان خاطرنشان کرد: در ماه های گذشته تلاش کردیم ابهامات در زمینه قوانین اقتصادی مناطق آزاد، برطرف شود و برای نمونه در مورد ثبت سفارش و گروه بندی کالایی، بخشی از نگرانی های فعالان اقتصادی 

برطرف شده است.

سرمقاله



3 اقتصاد
ایران
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براساس اعلام مرکز آمار ایران، 
نرخ بیکاری در پاییز سال 139 
برابر با 11.7 درصد بوده است. 
براســاس آمارهای رســمی 
حدود 3 تا 3.5 میلیون بیکار 
در کشــور وجود دارد. برخی از اقتصاددان ها آمار واقعی 
بیکاری در کشور را بیشتر از آمارهای رسمی اعلام شده و 
تعداد بیکاران را هم حدود 4 میلیون نفر تخمین می زنند. 
صرف نظر از اختلاف آمارهای رسمی و غیر رسمی بیکاری 
می توان گفت که بیکاری، یکی از بحران های مهم اقتصادی 
و اجتماعی کشور بوده و حل این بحران نیز از دغدغه های 
اصلی مسئولان کشور در دو دهه گذشته بوده است. به باور 
بسیاری از فعالان و دســت اندرکاران حوزه شرکت های 
دانش بنیان و اقتصاددان ها، یکی از راهکارهای مهم برای 
کاهش بیکاری و اشتغال زایی، سرمایه گذاری در بخش 
اقتصاد دانش بنیان اســت. به گفته رییس وقت صندوق 
نوآوری و شــکوفایی اقتصادی، ایجاد یک شــغل پایدار 
در کشور ما به طور متوســط 330 میلیون تومان هزینه 

 دارد. بهزاد سلطانی گفت: اما برای تولید شغل به واسطه 
شرکت های دانش بنیان حدود 30 تا 100 میلیون هزینه 
می شود. این در حالی است که آمارهای مختلف نشان می 
دهند اقتصاد دانش بنیان در کشور ما جایگاه مناسبی ندارد. 

در حال حاضر سهم محصولات صنعتی با فناوری پیشرفته 
کمتر از یک درصد صادرات ایران را تشکیل می دهد. سهم 
شرکت های دانش بنیان نیز در تولید ناخالص داخلی کشور 
حدود 0.5 درصد است. این آمارها هم ضعف اقتصاد دانش 

بنیان در کشور را بیان می کنند و هم زنگ خطری است 
برای مسئولان کشور. چرا که توسعه نیافتن اقتصاد دانش 
بنیان به معنی توسعه نیافتگی صنعتی و عقب افتادن از 

قافله دنیای پرشتاب فناوری در جهان است.

آشــفتگی در بازار زعفران 
به وضوح دیده می شــود و 
بزرگترین مشــکل در بازار 
ایــن کالای اســتراتژیک 
افزایش صادرات و تجارت 
غیرقانونی وچمدانی آن توسط دلالان و برخی تجار 
است. به طور کلی خطر های بسیاری تولید و صادرات 
این محصول را تهدید می کند به طوری که به دلیل 
سهولت قاچاق زعفران اغلب سودجویان برای کسب 
سود بیشــتر تلاش می کنند به صورت چمدانی این 

محصول را به کشــور های اطراف برده و بدون هیچ 
برند و شناســنامه ای برای فروش آن اقدام کند. این 
امر می تواند تهدید بزرگی برای خدشه دار کردن نام 
زعفران ایرانی محسوب شود به طوری که کشور های 
اطراف با صادرات مجدد این محصول و ثبت محصول 
با کیفیت ایرانی به نام و برند خودشان، دست ایران را 

برای یافتن بازار های هدف کوتاه خواهند کرد.
غلامرضــا میــری، رئیس هیــات مدیــره اتحادیه 
صادرکننــدگان زعفران درباره مشــکلات صادرات 
زعفران اظهار کرد: بر اساس قانون پیمان سپاری ارزی 
صادرکننده موظف اســت ارز خود را به سامانه نیما 
بازگرداند که نرخ این ســامانه با نرخ بازار آزاد فاصله 
زیادی دارد. این در حالی اســت که خریــدار دلار را 

براساس نرخ روز بازار آزاد محاسبه می کند و با نرخ ارز 
نیمایی فعالیت نمی کند. وی اظهار کرد: مشکلات ذکر 
شده در بالا باعث شده تا افرادی در این عرصه ورود پیدا 
کنند که یا برای خارج کردن پول از کشور به صادرات 
زعفران روی آورده اند و یا نیاز به ارز دارند و برایشان مهم 
نیست که زعفران در آن طرف مرز ایران با چه قیمتی به 

فروش می رسد و یا کیفت محصول چقدر است.
این صادرکننده زعفــران با بیان اینکــه ورود افراد 
غیرمتخصص دراین زمینه باعــث افزایش صادرات 
زعفران شده است، افزود: این افزایش صادرات از سوی 
صادرکنندگان حرفه ای انجام نمی شود که امیدواریم 
با رفع مشــکلات نرخ پایه گمرکی و همچنین تک 
نرخی شدن ارز شرایط مســاعدی برای آنها فراهم 

 شــود تا به راحتی تولید و صــادرات این محصول را 
دو دستی تقدیم تجار کشور همسایه نکنیم. وی درباره 
افراد غیرمتخصص صادرکننــده زعفران نیز گفت: 
برخی از این افراد تابع کشور همسایه ما هستند که 
هم به صورت قاچاق و هم از طریق مبادی قانونی این 
کار را انجام می دهند و برخی دیگر، افرادی هستند که 
به عنوان مثال می خواهند کالایی را وارد کشور کنند 
و ارز در اختیارشان قرار نمی گیرد و از طرفی نمی توانند 
با نرخ آزاد محصولات خود را بفروش برسانند؛ بر این 
اساس برای تهیه ارز مورد نیاز خود، اقدام به صادرات 
زغفران می کنند و این محصول را در کشور مورد نظر 
خود به فروش می رســاند و سپس با ارز حاصل شده 

کالای مورد نظر خود را وارد کشور می کنند.

»كسب و كار«  صرفه اقتصادی دانش بنیان ها در اشتغالزایی  را بررسی  می كند

اشتغالزایی   با حمایت  از دانش بنیان ها 
تولید شغل به واسطه شركت های دانش بنیان 30 تا 100 میلیون هزینه دارد

خرده فروشی و خروج غیرقانونی توسط دلالان صنعت زعفران را تهدید می كند

تجارت میلیاردی صادرات چمدانی  زعفران

بازگشت ارز حاصل از صادرات به سامانه صرفه ندارد
حسین نصیری، فعال بازار زعفران

زعفران ایرانی به دلیل سود بالایی که دارد توسط دلالان و برخی تجار به خارج از کشور برده می شود تا با فروش آن به ارزهای رایج کشورهای مذکور سود بیشتری از آن به دست بیاورند. برای تجار در حال حاضر صادرات عفران 
به دلیل ضرورت بازگشت ارز حاصل از صادرات به سامانه صرفه ندارد و آنها معتقدند این حرکت موجب کنار رفتن تجار و تولیدکنندگان از ارزآوری این محصول ارزشمند دارد. بنابراین در کنار دلالان که این حرکات جزو کارهای 

ثابت آنها محسوب می شود بسیاری از تجار نیز با صادرات و تجارت چمدانی زعفران اقدام به خارج کردن این محصول می کنند. 
متاسفانه آمار بالایی از خارج کردن زعفران در تریلی سایر محصولات کشاورزی به صورت جا ساز داریم که افراد دلال و واسطه  آن را از مرزها خارج می کنند. با افزایش نرخ دلا و ارز این قبیل اتفاقات افزایش یافت و دلالان سود 
زیادی به جیب خود سرازیر کردند. دولت در این میان به جای اینکه بخواهد انگیزه تجار رسمی و با سابقه را برای ماندن در فعالیت اقتصادی چندین ساله خود بالا ببرد در کنار تمام این مشکلات که برای تولیدکنندگان و فعالان 
رسمی وجود دارد قوانین سفت و سخت را وضع و اجرایی می کند که فعالان و تجار بازار را نیز از گردونه رقابت و ارزآوری خارج کند. متاسفانه مقصد اصلی زعفران ایرانی که توسط دلالان و به صورت چمدانی خارج می وشد چین 
و دبی است. برای بهبود بازار و دور شدن از صادرات و تجارت چمدانی زعفران که برخلاف با سیاست های کلان کشور است باید عزم ملی در همه دستگاه های دولتی و تشکل های بخش خصوصی به وجود آید و همه برای از میان 

برداشتن دلالانی که تنها سود خود را می بینند به میدان بیایند. 

ظرفیت اشتغال شرکت های دانش  بنیان بسیار پایین است
امید نراقی، کارشناس- مشاور استارت آپ

اشتغالزایی از ملزومات رشد و توسعه اقتصادی است و اگر ایران امروز نتوانسته از ظرفیت این بخش در کاهش نرخ بیکاری استفاده کند نتیجه کم کاری ها و کم توجهی ها به ارزش ها و پتانسیل های این بخش بوده و ربطی به این موضوع ندارد 
که این بخش در کشور ما وجود ندارد. ظرفیت اشتغال شرکت های دانش  بنیان نسبت به تعداد فارغ التحصیلان دانشگاه  ها بسیار پایین است. البته در سالهای اخیر اقدامات خوبی توسط تیم های ایده نویسی و موسسان و نخبگان در راستای 
راه اندازی شرکت های دانش بنیان انجام شده است. همین افراد با حمایت های اصولی و هدفمند می توانند مشکلات بیکاری را با کمترین هزینه های ممکن به سرانجام برسانند و حل کنند. امروز در شرایط اقتصادی حال حاضر کشور 
 ایجاد شغل در هر حوزه ای غیر از کسب و کارهای نوین و دانش بنیان ها هزینه های هنگفتی برای دولت و بخش خصوصی دارد و به همین دلیل شاهد افزایش آمار بیکاران هستیم. در حالی که شرکت های دانش بنیان و به دنبال آن اقتصاد 
دانش بنیان می تواند در صورت داشتن حمایت های صحیح و بجا هزینه های ایجاد شغل را چندین برابر کاهش دهد.  به عبارتی شرکت های دانش بنیان شرکت های کارآفرین و تولیدی در کشور هستند که نقش مؤثری در اشتغال زایی 
دارند. درصورتی که شرکت های دانش بنیان موردحمایت قرار نگیرند، این شرکت ها مجبور به تعدیل نیرو می شوند و ازآنجایی که نیروهای فعال در این شرکت ها همه از متخصصان و کارشناسان برتر کشور هستند خروج آن ها از شرکت به 
معنای مهاجرت و محروم شدن کل کشور از دانش و خدمات آن هاست. اینکه نخبگان و دارندگان ایده های خلق ثروت به دلیل نبود امکانات و حمایت ها از کشور مهاجرت کنند قطعا تنها متضرر خودمان هستیم. امروز اگر به آمارها نگاهی 
بیاندازید متوجه خواهید شد که سرمایه گذاران خارجی بیشتر به دنبال ایده های نخبگان ایرانی هستند تا سرمایه گذاران داخلی و شرکت های بزرگ کشور. این اتفاق پیامد خوبی برای اقتصاد نخواهد شد و مهاجرت نخبگان می تواند 
 سنگین ترین لطمه را به اقتصاد ایران که این روزها اوضاع خوبی هم ندارد بزند. از این رو، دولت باید با فراهم آوردن راهبردهای صحیح و مناسب برای گذار سریع در همه زمینه ها، تسهیلات لازم را برای ارتقای شرکت های دانش بنیان و
 استارت آپ ها ایجاد کند تا به رشدی چشمگیر در مدت زمانی کوتاه برسد. در جمع بندی باید اشاره کرد که یکی از عوامل بهبود وضعیت اشــتغال در شرایط کنونی، استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، کارآفرین و مهم تر از 
 همه اهمیت دادن به راه اندازی و توسعه استارت آپ ها است. نگاه ویژه به استارت آپ ها که انعطاف پذیری بالایی دارند ود به سرعت با شرایط محیطی سازگار می شوند، تحولی عظیم در اشتغالزایی ایجاد خواهد کرد. علاوه بر این، این 

کسب و کارها ظرفیت مناسبی برای روبرو شدن با شرایط تحریم را نیز دارا هستند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

گروه اصناف
News kasbokar@gmail.com

وزیرارتباطات از شناسایی عامل دستکاری در نظرات 
مردم مربوط به برنامه تلویزیونــی خبر داد و گفت: 
گزارش کامل و با جزئیات فنی چگونگی دستکاری 
نظرات مردم در جشنواره صداوسیما، نهایی و برای 
پلیس ارسال شده است.تعداد بســیاری از کاربران 
اپراتورهای تلفن همراه طی روزهای گذشته اعلام 
کردند پیامک تأیید رأی به یک برنامه ی تلویزیونی 
برایشان ارسال شده، در حالی که آن ها اصلًا در این 
رأی گیری شرکت نکرده بودند و یا رای شان برنامه 
دیگری بوده است. این موضوع از اختلال در سامانه 
رأی گیری بخش مردمی جشنواره تلویزیونی جام جم 
حاکی بود. محمدجواد آذری جهرمی - وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات - همان زمان اعــلام کرد آرای 
اعلام شده، واقعی نیستند و از بررسی این موضوع و 

ارسال نتایج به صداوسیما و پلیس فتا خبر داد.
البته پس از آن، دبیر جشــنواره تلویزیونی جام جم 
مدعی شد »جابجایی آرای نظرسنجی محبوب ترین 
برنامه صداوسیما را شرکتی که از وزارت ارتباطات 
مجوز دارد، انجام داده است.«، اما سیدجمال هادیان 
- رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات - ایــن ادعا را رد کرده 
و گفت: تغییر آرا در شرکت طرف قرارداد تبلیغات 
انحصاری صدا و سیما صورت گرفته است که هیچ 

مجوزی از وزارت ارتباطات ندارد.
 هم چنین وزیر ارتباطات، با تاکید بر شفاف ســازی 
در این زمینه در پست توئیتری نوشت:  شرکت های 
 ICT مجــوزی از وزارت USSD ارزش افزوده و
ندارند و فعالیت آن  ها مطابق قانون تجارت اســت، 
اگر آنگونه که در بخش های خبری سیما طرح شد، 
فعالیت آن ها باید با اخذ مجوز از وزارت ICT باشد، 
مطابق مصوبه 19۲ کمیسیون تنظیم مقررات، تبلیغ 
یا فعالیت آن ها سریعاً در صداوسیما متوقف شود.در 
نهایت آذری جهرمی از شناسایی عامل دستکاری 
در نظرات مردم خبر داد و در توئیتر نوشــته است: 
گزارش کامل و با جزئیات فنی چگونگی دستکاری 
نظرات مردم در جشنواره صداوسیما، نهایی و برای 
پلیس ارسال شد. عامل دستکاری در نظرات مردم 
شناسایی شده اســت. هک یا اختلال منتفی است. 
طبیعتاً شناسایی آمر یا آمران و انگیزه آن ها را پلیس 

پیگیری خواهد کرد.

رئیس کمیته تخصصی تلفن همراه کشور با اشاره به 
اهمیت ادامه فعالیت ســایت واردات مسافری تلفن 
همراه گفت: واردات مســافری تلفن همراه به کشور 
باعث ایجاد تعادل در قیمت ها می شود. محمد مهدی 
غفوریان در خصوص اختلالات پیش آمده در سایت 
واردات مسافری گفت: در چند روز اخیر به هیچ عنوان 
قطعی سایت نداشته ایم و فقط برای ساعاتی سایت دچار 

اختلال شده بود.
وی علت این اختلال را ترافیک بیش از حد در سایت 
عنوان کرد و افزود: تعداد گوشی های رجیستری نشده 
زیاده بود و همین تعداد بالای گوشی های بدون کد در 
کنار مراجعه بالا به سایت برای دریافت کد رجیستری 
باعث اختلال در سایت شد، البته هنوز هم اختلالاتی 
جزیی وجود دارد.رئیس اتحادیه تجهیزات مخابراتی 
البرز در ادامه اعتراض فروشــندگان گوشی را کاملًا 
منطقی دانســت و اظهار داشــت: در کرج هیچگونه 
اعتراضی صورت نگرفته اســت، اما در برخی شهر ها 
فروشندگان خواسته هایی داشتند که کاملًا منطقی 

بوده است، اما به دلیل بی تجربگی، خواسته منطقی 
خود را از راهی غیر از عرف جامعه عندان کرده اند که 

مورد پسند ما هم نیست.
وی قیمت موبایــل را در حال حاضر با وجود ســایت 
مسافری متعادل دانست و افزود: سایت مسافری قیمت 
موبایل را متعادل می کند و قیمت موبایل بستگی به 
حجم واردات تجاری و سایت مسافری دارد.غفوریان 
قیمت موبایل را برای سال آینده بدون افزایش پیش 
بینی کرد و گفت: در چند روز باقی مانده تا آخر سال 
در هیچ قسمتی مشــکلی نداریم و حتی پیش بینی 
می کنیم اگر به همین منوال پیش برود برای سال آینده 

هم افزایش قیمتی نداشته باشیم.
رئیس کمیته تخصصی تلفن همراه کشور در پایان از 
مسئولین درخواست کرد: اگر تصمیم بر بسته شدن 
سایت مسافری گرفته شد قبل از بسته شدن آن را به 
اطلاع برسانند، این کار شاید فایده ای برای فروشندگان 
نداشته باشد، اما به نفع مصرف کنندگان است تا اگر 

سایت رجیستری بسته شده به مشکلی بر نخورند.

عرضه گوشت یخ زده به واحدهای صنفی رستورانی 
و چلوکبابی از 10 روز پیش آغاز شــده و به عقیده 
فعالان صنفی این عرضه بیش از نیاز بازار است و قیمت 
گوشت در روزهای آینده شکســته خواهد شد.در 
سال جاری به واسطه نوســانات نرخ ارز قیمت انواع 
محصولات مصرفی و خوراکی روند صعودی به خود 
گرفت که در این میان گوشت قرمز رشد قابل توجهی 
را به ثبت رســاند و هر کیلو از این ماده پروتئینی در 
حدود 1۲0 هزار تومان نیز در بازار عرضه می شــود.
دولت در ماه هــای اخیر برای کنتــرل این موضوع 
راه های بسیاری را در پیش گرفته که از آن ها می توان 
به افزایش عرضه به وســیله واردات گوشت تازه، دام 
زنده و گوشت یخ زده در کنار پیگیری و مبارزه جدی 
با قاچاق دام زنده اشاره کرد. اطلاعات منتشر شده از 
سوی مسئولان نشان از آن دارد که حجم قابل توجهی 
گوشت به کشور وارد شده و از سوی دیگر قاچاق دام 
آن طور که اعلام می شود آنچنان زیاد نیست که عاملی 
باشد تا قیمت گوشت تازه به کیلویی 1۲0 هزار تومان 
افزایش یابد و حتی مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز می گویند که حجم قاچاق دام زنده در چند 
وقت اخیر به شدت کاهش داشته و این موضوع تأثیر 
چندانی بر قیمت بازار آزاد ندارد و مشــکل در جای 

دیگری است.
این موضوع در کنــار گفته های مســئولان وزارت 
جهاد کشاورزی مبنی بر این که گوشت بیش از نیاز 
کشور به ایران وارد شده و افزایش قیمت ها از سوی 
برخی افراد ســودجو صورت می گیرد، نشان از آن 
دارد که قیمت گوشت بعد از این باید روند نزولی به 
خود می گرفت، زیرا نــه قاچاق قابل توجهی صورت 
می گیرد نه کمبودی در بازار وجود دارد، البته ناگفته 
نماند که گوشــت تازه گرم در سطح شهر نسبت به 
گذشته با روند آهســته تری توزیع می شود.حال با 
تمام این تفاســیر برخی از صنوف کشور همچون 
رســتوران دارها، اغذیه فروشــان و کبابی ها نیاز به 
گوشت دارند و با افزایش قیمت مواد مصرفی، بازار با 
کمبود مواجه خواهد شد و این موضوع عاملی می شود 
تا قیمت محصولات عرضه شده این واحدها افزایش 
یابد یا کیفیــت مواد خوراکی عرضه شــده کاهش 
یابد و در چند وقت اخیــر رئیس اتحادیه چلوکباب 
و چلوخورش تهران اعلام کرده بــود که با توجه به 
افزایش قیمت مواد مصرفی به ویژه گوشت، قیمت 
یک پرس چلوکباب نباید کمتر از 15 هزار تومان تمام 
شود که این گفته وی با انتقادات بسیاری همراه شد، 
زیرا برخی افراد معتقد بودند زمانی که یک مسئول 
صنفی خبر از افزایش قیمت در بازار بدهد ناخودآگاه 

قیمت ها افزایش می یابد.
اما به نظر می رسد گفته این فرد می تواند زنگ خطری 
برای واحدهای نظارتی و بازرسی در بازار باشد، زیرا 
زمانی که قیمت تمام شده 100 گرم گوشت برای هر 
سیخ کباب کوبیده 10 هزار تومان است جای سوال 
دارد که چگونه برخی واحدها قیمت محصولات خود 

را بسیار کمتر از این میزان اعلام می کنند و در ماه ها 
و سال های گذشته بازرسی از برخی واحدهای عرضه 
خوراکی های گوشتی نشان از آن داشت که برخی افراد 
سودجو از گوشت بی کیفیت و فاسد در محصولات 

خود استفاده می کنند.
حال با این شرایط به نظر می رسد واحدهای بازرسی 
و نظارت اتاق های اصناف، تعزیرات، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و اداره بهداشت باید 
نظارت و جدیت بیشتری داشته باشند، اما فارغ از تمام 
این مسائل در طول یک هفته اخیر دولت برای تأمین 
نیاز واحدهای صنفی که نیاز به گوشت دارند عرضه 

گوشت دولتی را آغاز کرده است.
بررسی ها نشان از آن دارد که واحدهای رستوران دار و 
سلف سرویس، چلوکباب و چلوخورش و کبابی ها بنابر 
نیاز خود با مراجعه به اتحادیه می توانند گوشت یخ زده 
دولتی دریافت کنند که قیمت هر کیلو گوشت دولتی 
یخ زده برای واحدهای صنفی به صورت سردست 51 
هزار تومان، گردن 51 هزار تومان، قلوه گاه 4۸ هزار 
تومان و ران 53 هزار تومان است.در این رابطه رئیس 
اتحادیه رستوران داران و سلف سرویس به ایسنا گفت: 
به طور میانگین هر واحد صنفی با توجه به نیاز خود 
150 کیلو گوشت دریافت می کند و از واحدها خواسته 
شده تا برای جلوگیری از سوءاستفاده ها و عدم افزایش 
قیمت ها، مدیریت بحران را در دستور کار خود قرار 
دهند و این در حالی اســت که خیلی از واحدهای 

صنفی از گوشت گوساله و یخی استفاده نمی کنند.
میرابراهیمی ادامــه داد: عموم واحدهای صنفی که 
دارای پروانه کسب مجاز هستند از گوشت باکیفیت 
استفاده می کنند و برای کســب سود و سودجویی 
دچار تخلف نمی شوند. وی در پاســخ به این سوال 
که واحدهای صنفی که بخواهند گوشــت تازه و با 
کیفیت به مشتریان خود عرضه کنند از چه طریقی 
به رفع نیاز می پردازند، اظهار کرد: واحدهای صنفی 
عموماً گوشت تازه خود را از بازار و شرکت های پخش 
دریافت می کنند. همچنین در این زمینه حســین 
محمدی – رئیس اتحادیه کبابی ها و حلیم –گفت: در 
10 روز گذشته بیش از نیاز واحدهای صنفی گوشت 
توزیع شــده و هیچ کمبودی در بازار وجود ندارد و 
پیش بینی می شود با توجه به افزایش عرضه، حباب 

قیمتی گوشت از بین برود.
قیمت گوشت از ابتدای ســال روند صعودی به خود 
گرفت و این در حالی است که از حدود 10 روز پیش 
وزارت بازرگانی و وزارت جهاد کشاورزی گوشت یخی 
دولتی در اختیار واحدهای صنفی قرار داده اســت و 
جای سوال دارد که واحدهای صنفی در گذشته نیاز 
خود را چگونه تأمین می کردند که آنچنان افزایش 
قیمتی در عموم واحدهای متوسط سطح شهر رخ نداد. 
حال با این شرایط به نظر می رسد بار دیگر واحدهای 
بازرسی و نظارتی متولی باید دقت و نظارت بیشتری 
در دستور کار خود قرار دهند تا افراد سودجو نتوانند 

سلامت مردم را به خطر بیندازند.

گوشترستورانهاچگونهتأمینمیشود؟

عاملاندستکارینظراتمردمشناساییشدند

پیشبینیثباتقیمتتلفنهمراهدرسال۹۸
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شــتاب دهنده ها و مراكز رشــد، بــا ارائه فرصت هاي مناســب به 
بنيان گذاران يك اســتارت آپ كمك مي كنند تا در كمترين زمان 
و با بهترين ويژگي ها كسب وكار خود را شروع كنند و رشد دهند؛ تا 
جايي كه شانس جذب يك سرمايه گذار مناسب را جهت گسترش 
فعاليت ها در آينده افزايش دهند. در واقع شــتاب دهنده ها و مراكز 
رشد هر دو براي شروع يك استارت آپ مفيد هستند؛ اما بايد زمان 
ورود به آنها به درستي انتخاب شود. ما در اينجا سعي داريم به برخي 

از تفاوت هاي شتاب دهنده با مركز رشد بپردازيم: 
1. نخستين و بارزترين تفاوت شــتاب دهنده با مركز رشد در نحوه 
شروع همكاري آنها با استارت آپ هاســت. مراكز رشد معمولا يك 
فضاي ثابتي هستند كه اســتارت آپ ها به آنها مراجعه مي كنند و 
ممكن است مراكز رشد به طور همزمان چندين استارت آپ را حمايت 
كنند؛ اما شتاب دهنده ها استارت آپ ها را در زماني كه ايده هستند، 

بررسي كرده و مناسب ترين آنها را انتخاب مي كنند. 
2. از تفاوت شــتاب دهنده با مركز رشــد مي توانيم به اين موضوع 
اشــاره كنيم كه مراكز رشــد معمولا عمر طولاني تري نســبت به 

شتاب دهنده ها در زمان همراهي استارت آپ ها دارند. 
3. از ديگر موارد تفاوت شتاب دهنده با مركز رشد اين است كه يك 
شتاب  دهنده در نتيجه همكاري با استارت آپ ذي نفع مالي است، 
يعني در ازاي دريافت ســهام پروژه )معمولا كمتر از ۵۰ درصد( به 
تســريع امور جهت رســيدن به نقطه پررنگ و جذب سرمايه گذار 
مي پردازند؛ اما مراكز رشد معمولا نهادهاي دولتي هستند كه براي 
كسب و كارهاي نوپا در نظر گرفته مي شوند و عمدتا بستر و فضاييي 

را براي رشد آنها فراهم مي كنند و ذي نفع مالي نيستند. 
4. مورد ديگر تفاوت شتاب دهنده با مركز رشد در دلسوزي و احساس 
مسئوليت آنها است. با توجه به اينكه شــتاب دهنده ها سهامداران 
استارت آپ هستند و در سود و زيان نهايي شريك مي شوند، بنابراين 
دلسوزي و مشاركت بيشتري در جهت رشــد فعاليت كارآفرينان 

دارند. 
۵. شــتاب دهنده ها عمومــا بــر اندازه گيــري يك كســب و كار 
 تمركز مي كننــد در حالي كــه مراكز اغلب بيشــتر بــر نوآوري 

تمركز مي كند. 

زمان ورود و مدت زمان حضور شتاب دهنده با مركز رشد 
در استارت آپ ها

از مهم ترين تفاوت شتاب دهنده با مركز رشد مي توان به زمان حضور 
و فعاليت آنها در استارت آپ ها اشاره كرد. مراكز رشد مي توانند در 
ابتداي راه وارد يك استارت آپ مي شوند، آنها مانند يك منتور يا مربي 
خبره اي هستند كه قبلا اين راه ها را رفته اند و حالا كليه فعاليت هاي 
كارآفرينان جــوان را زيرنظر گرفته و آنهــا را هدايت مي كنند. اما 
شتاب دهنده ها همانند يك كاتاليزور براي يك مدت زمان كوتاهي 
وارد فعاليت استارت آپ ها مي شوند و باعث سرعت بخشيدن به امور 
شده و ممكن است در ميانه راه فعاليت آنها قطع شود. از ديگر موارد 
ديگر تفاوت شتاب دهنده با مركز رشد اين است كه شتاب دهنده ها 
معمولا بعد از مراكز رشــد وارد فعاليت كارآفرينان مي شوند و عمر 
كوتاه مدت )به طور معمول سه تا چهار ماه( دارند و اما مراكز رشد در 
همان ابتداي راه وارد فضاي كار بنيان گذاران مي شوند و همكاري 
آهسته و پيوسته اي تا پايان شــكل گيري كسب و كار )معمولا يك 

سال و نيم( دارند. 

اهداف و برنامه هاي شتاب دهنده با مركز رشد
شتاب دهنده ها در واقع سرعت رشد استارت آپ را افزايش مي دهند، 
در حالي كه انكوباكتورها يا مراكز رشد از ايده ها به اميد ايجاد يك 
مدل كســب و كار و شــركت مراقبت مي كنند و آنها را گسترش 

مي دهند. 

چه اتفاقي در شتاب دهنده ها مي افتد؟
شتاب دهنده ها به شركت ها كمك مي كنند تا به فرايند معرفي اوليه 
ايده و برنامه خود، تامين منابع و سرمايه اوليه ساخت آن، شناسايي 
بخش هاي جذاب براي مشــتري و ارائه محصولات شــان سرعت 
ببخشند. به طور كلي شــتاب دهنده ها برنامه هايي براي مدت زمان 
محدود )حداكثر شــش ماه( را به كارآفرينان اســتارت آپ ها براي 

آشنايي با روند جديد سرمايه گذاري مي دهند. 
شتاب دهنده ها همچنين داراي شبكه ارتباطات گسترده اي در سطح 
جامعه و سازمان ها هستند كه به وسيله اين ارتباطات مي توانند به 

موفقيت كارآفرينان كمك ارزشمندي كنند. 

انواع دســته بندي فعاليت شــتاب دهنده ها كدام ها 
هستند؟

۱- شــتاب دهنده هاي ســخت افزاري: نخســتين گــروه، 
شــتاب دهنده هاي ســخت افزاري بودنــد كه در دره ســيليكون 
پديد آمدند. اين دسته از شــتاب دهنده ها بر نوآوري فناوري هاي 
بيوتكنولــوژي متمركــز مي شــوند و بــه يــاري ايده هــاي نو و 
استارت آپ هاي نوپايي كه تصميم دارند در اين راستا قدم بردارند، 

مي پردازند. 
۲- شتاب دهنده هاي فين تك )FinTech(: شتاب دهنده هايي 
هستند كه در جهت فناوري ها و نوآوري هاي مالي حركت مي كنند. از 
 Fintech( نمونه اين شتاب دهنده ها مي توان به شتاب دهنده فينووا
Innovation Nova( اشــاره كرد كه از همكاري بين شــركت 
»ارتباط فردا« و »دانشگاه اميركبير« در سال 13۹4 تشكيل شده 

است. 
۳- شتاب دهنده هاي مدتك )MedTech(: شتاب دهنده هاي 
مدتك يا تكنولوژي پزشــكي، شتاب دهنده هايي هســتند كه از 
اســتارت آپ هاي نوپا در جهت ســلامتي، ژنتيــك، دارو و... گام 
برمي دارنــد، حمايــت مي كننــد. از نمونه هاي بــارز و موفق اين 
شتاب دهنده ها مي توان به مجموعه »پرسيس« اشاره كرد كه گروه ها 
با ايده هايی در حوزه سلول هاي بنيادي، دارو، تجهيزات مهندسي 
پزشكي و ديگر مواردي به علم پزشكي مربوط مي شود را فراخواني 
كرده و پس از بررســي همكاري با آنها را آغــاز مي كند. »ام تيم« 
از نمونه ديگر شــتاب دهنده هاي ايراني اســت كه از شركت هاي 
 دانش بنيان يا استارت آپ هاي فعال در حوزه علوم پزشكي و ژنتيكي 

حمايت مي كند. 
۴- شتاب دهنده هاي زيســتي: نوع ديگري از شتاب دهنده ها 
هســتند كه برنامه هاي آنهــا در زمينــه زيســت فناوري وجود 
دارد و از ايده هــا و اســتارت آپ هايي كــه در جهــت حمايــت 
از محيط زيســت و اكوسيســتم هســتند، ميزبانــي مي كننــد. 
به طور مثــال بعضي اســتارت آپ ها در زمينه وســايل نقليه پاك 
 مشــغول به فعاليت شــده اند و ما مي توانيم آنهــا را در اين حوزه

 جاي دهيم. 

تفاوت   شتاب دهنده   با مركز رشد چيست؟

ایونت ماركتينگ یا بازاریابي 
رویداد چيست؟

بازاريابي رويدادي با توجه به ابزارها، تكنيك ها 
و كانال هايي تعريف مي شــود كه يك رويداد را 
بــراي مخاطب تبليغ مي كننــد. معمولا هدف 
نهايي اين بازاريابي اين است كه مخاطب بليت 
رويداد را خريداري كند. اين نوع بازاريابي با اجرا 
كردن يك پيش رويداد آغاز مي شود؛ جايي كه 
تلاش مي شــود مخاطبان براي دعوت كردن از 
دوســتان و همكاران ترغيب شوند و يك مسير 
براي جذب شركت كننده با استفاده از كانال هاي 
مختلف مثل بازاريابي ايميلي، نوشــتن پست 
بلاگ و تبليغات يافت شــود. اجراي يك برنامه 
بازاريابي رويدادي بي نقــص تقريبا غيرممكن 
است؛ بودجه، زمان و بازار هدف متفاوت است و 
براساس هر مورد مشخص مي شود. تاكتيك هاي 
متفاوت زيــاد و ايده هاي بســياري وجود دارد 
كه مي توانند به شما در تنظيم تقويم بازاريابي 
رويدادي كمك كنند. بازاريابي رويدادي يعني 
افزايش آگاهي نسبت به يك رويداد. هدف اين 
است كه شــركت كنندگان بالقوه و سابق را به 
مرحله آگاهي در تونل بازاريابي برسانيم و به آنها 
توصيه كنيم كه در رويداد جديد شركت كنند. 
براي افرادي كه با رويداد شما آشنا هستند، نياز 
است كه كمك شان كنيد تا به مراحل مشاوره و 
خريد راه پيدا كنند. در زير مواردي را مي بينيد 
كه مي توانند به كمپين بازاريابي رويدادي شما 

اضافه شوند:
1. تخفيف زودهنگام: ايــن روش به اين صورت 
كار مي كند كه هر چقدر كه به رويداد نزديك تر 

مي شويد، قيمت بليت را نيز افزايش دهيد. 
2. ساخت صفحه قبل از رويداد: با ساخت صفحه 
قبل از رويداد مي توانيد يك صفحه اصلي داشته 

باشيد. 
3. بلاگ: مي توانيد از اين مورد اســتفاده كنيد 
و مراحل قبل از رويداد خــود را قوي تر كنيد و 
مردم را قانع كنيد كه به شركت در رويداد شما 

نياز دارند. 
4. شــبكه های اجتماعــي: شــروع فعاليت در 
شبكه هاي اجتماعي بســيار اهميت دارد. بايد 
از اين طريق براي رويداد مخاطب جذب كنيد. 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران عالي مي كوشند كه در بين خود و كارمندان، 
اعتماد به وجود آورند و سعي در توجه به مشكلات 
كارمنــدان خود در جهت رفع آنهــا در حد توان 

دارند. اين گونه مديران هنگام بروز 
مشكل هرگز آشفته نمي شوند، 
بلكه ايجاد مشكل در سيستم و 

ســازمان را امري طبيعي، البته در 
حد معقول و استاندارد مي دانند و 
سعي در اين دارند كه از مشكلات 
و همه كارها تجربه كسب كنند. اگر اين نباشد 

ن بر وفق مراد باشــد كه سازمان،  ما ز ســا
چون به هر نيســت و آن هم مدير نيست؛ 
و ترتيب، سازمان داراي مشكلات  افــت  و 

خيزهاي خاص خود است و همين مسائل است كه باعث 
پخته شــدن مدير و كاركنان مي شود. به قول بسياري 
از انديشــمندان، هدايت و كنترل كشتي، در آب هاي 
صاف و زير آسمان آبي بدون باد و موج، براي هر كسي 
آسان است، آنچه مهم است دادن 
سكان كشــتي به ناخدايي است 
كه آن را در ميــان امواج، طوفان 
و موج هاي سنگين، كشتي را به 
سلامت به ساحل برساند. توجه 
كنيد روشی كه برای سروسامان دادن به يك بحران به كار می بنديد، 
نه تنها بر عواقب ناشی از بحران موثر است، بلكه تاثير عظيمی در 
 روحيه گروه و همچنين بر موقعيت شــما در داخل اين گروه به جا

 می گذارد.

 در طوفان چگونه ناخدايي هستيد؟

ن 
 آل

دي
روشــن و قطعــي بــودن هــدف نقطــه شــروع تمــام وو

موفقيت هاست. 
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آشنایي با  مزیت های شركت  در یك  استارت آپ   ویکند
چرا بايد در يك برنامه استارتاپ ويكند شركت كنيد؟ حتي اگر نخواهيد شركتي تاسيس 
كنيد، مي توانيد چيزهاي زيادي درباره ورودي ها و خروجي هاي لازم براي تاســيس 
يك شركت بياموزيد. براي همين، در اين مقاله مي خواهيم به ۵ مزيت شركت در يك 

استارت آپ ويكند اشاره كنيم. 
يادگيري مباني تاسيس يك شركت

اگر قصد داريد يك شركت تاسيس كنيد؛ اما مطمئن نيستيد كه از كجا شروع كنيد، در 
اين صورت استارت آپ ويكند اطلاعات بسيار خوبي درباره اينكه چگونه شروع كنيد، به 
شما مي دهد. ممكن است شما واژه هايي مانند اعتبارسنجي مشتري، محصول متناسب 
با بازار، محصول حداقلي قابل حيات و چيزهايي مانند اين را شــنيده باشيد. دانستن 
تعريف اين واژه ها براي شروع ضروري است؛ اما ديدن آنها در عمل و زماني كه شما در 
حال ساختن يك شركت در 4۸ ساعت هستيد، واقعا به فهم معناي آنها و فهم اينكه چرا 
مهم هستند و چگونه به دست آمده اند، كمك مي كند. زماني كه توسعه دهنده هاي ما 
محصولات حداقلي قابل حيات را توليد مي كنند، تيم به شكل گيري اجزاي كليدي كمك 
مي كند. براي شناخت مشتريان، ما با مشتريان صحبت مي كنيم و تحقيقات بازار را انجام 
مي دهيم. مدل هاي تجاري مان را به كمك مربيان باتجربه مي آزماييم و معلوم مي كنيم 

كه چرا احساس مي كرديم كه محصولي متناسب با بازار داشته ايم. 
آيا مي خواهيد شركت خودتان را تاسيس كنيد؟

استارت آپ كار بسيار دشواري است و ممكن است 2 يا 3 سال طول بكشد كه يك ايده 
توجهات را در بازار به خود جلب كند. ممكن است افسانه هايي درباره شروع يك كسب وكار 
شنيده باشيد، براي مثال اينكه »شما مي توانيد برنامه ريزي خودتان را داشته باشيد« يا 
»شما مي توانيد انعطاف داشته باشيد؛ چراكه اين شركت مال شماست«. اما اين حرف ها 
واقعيت ندارند. استارت آپ ويكند نه تنها اين فرصت را براي شما فراهم مي كند كه نگاه 
مختصري به حجم كاري كه درگيرش مي شويد داشته باشيد، بلكه به شما نشان مي دهد 
چه انسان هايي در شروع يك استارت آپ مي توانند موفق تر باشند. براي هر كسي كه 
در يك شركت بزرگ كار كرده و درباره شروع يك شركت ســوال دارد، تجربه چنين 

برنامه هايي واقعا ارزشمند است. 
اعتبارسنجي ايده ها

آيا يك ايده تجاري در سر داريد و دل تان مي خواهد بدانيد كه ايده خوبي است يا نه؟ فايده 
ديگر استارت آپ ويكند اين است كه با بررسي ايده شما مشخص مي كند كه آيا اين ايده 
 مي تواند موفق باشد يا نه. البته نمي توان درصد به اين داوري اعتماد كرد. در شب اول از 
همه افراد خواسته مي شود كه در ۶۰ ثانيه ايده خود را مطرح كنند. به هيچ كسی اجازه 
داده نمي شود كه جزئيات ايده اش را بيان كند، فقط بايد آن را به صورت خيلي خلاصه 
مطرح كند، اينكه براي حل چه مشكلي پيشنهاد شده است و دقيقا چگونه قرار است اين 
مشكل را حل كند. همه ما ايده هايي براي شروع يك كسب و كار داريم اما فقط آنهايي كه 
به يك نياز مشخص پاسخ مي دهند مي توانند موفق باشند. بنابراين اگر ايده ايجاد يك 
كسب و كار را در ذهن داريد به گروه بپيونديد و از آن بازخورد بگيريد. همچنين اگر زيادي 
مطمئن هستيد كه يك ايده فوق العاده داريد، گروه ممكن است با شما در اينكه محصول 
يا خدمات شما خيلي خوب است، چندان موافق نباشد و شما را از اين توهم خارج كند. اين 
مساله ممكن است شما را نااميد كند، اما مي تواند مانع از اين شود كه زمان و هزينه زياد 

براي چيزي صرف كنيد كه هيچ كسی به آن نياز ندارد. 
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در ششمين دورۀ جايزۀ ملی مديريت فناوری و نوآوری ايران كه روز سه شنبه 14 اسفندماه 
13۹۷ به ميزبانی ســازمان فناوری اطلاعات ايران و با حضور وزيــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعـــــات، جمعـــــــی از مقامــــــــات، دانشگاهيان، فعالان و سياست گذاران 
حوزۀ مديريت فناوری و نوآوری، نمايندگان كسب وكارهای موفق فناور و نوآور و ارزيابان 
 جايزه برگزار شد، جايزه مديريت فناوری و نوآوری ايران به فولاد مباركه اختصاص يافت.

 به گــزارش خبرنگار مــا از اصفهان ، در اين مراســم كه برای ســه طيــف »بنگاه های 
صنعتــی و خدماتــی«، »شــركت های كوچــك فناوری محــور و دانش بنيــان« و 
»شركت های هلدينگ« برگزار شــد، بر اســاس نتايج موردتأييد كميتۀ ارزيابی جايزه، 
برای نخســتين بار پس از شش ســال، در ارزيابی های اين دوره دو شــركت حائز امتياز 
لازم برای اكتســاب تنديس برنزين از ســطوح رقابتــی جايزۀ ملی مديريــت فناوری و 
نوآوری ايران شــدند و از اين نظر فولاد مباركه كه دارای ماهيتی صنعتی است، به عنوان 
نخســتين صنعت بدون ارتباط مســتقيم به فناوری تشخيص داده شــد و توانست در 
 ســال ۹۷ با كســب امتيازهای لازم از كميتۀ ارزيابی تنديس همايــش را دريافت كند.

منوچهر نيكفر معــاون تكنولوژی فــولاد مباركه كه بــه نمايندگــی از مديرعامل اين 
شــركت، جايزه را دريافت كرد در مصاحبه با خبرنگار فولاد بــا تأكيد بر اين كه تحقيق و 
پژوهش اصلی ترين سياســت فولاد مباركه اســت، گفت: توجه فولاد مباركه به تحقيق 
و پژوهش در حــوزۀ مديريت فناوری و نوآوری باعث شــد برتريــن جايزۀ همايش ملی 
مديريت فناوری و نوآوری ايران، به شــركت فــولاد مباركه تعلق گيــرد و اين انتخاب، 
 نويــد ورود بيشــتر فناوری های مدرن بومی ســازی شــده بــه شــركت را می دهد.

وی اظهــار كرد: امــروزه نقــش اطلاعات و فنــاوری در توليــد صنايع بســيار حياتی 
 اســت و فولاد مباركــه اين امــر را در سيســتم مديريتی خــود نهادينه كرده اســت.

نيكفر در ادامه افزود: با شركت در مدل های مختلف ارزيابی مديريت فناوری، تلاش می كنيم 
در چرخۀ رقابت و سودآوری پايداری قابل قبول و فعاليت های شايسته ای داشته باشيم. وی 
با ارزشــمند خواندن تلاش متخصصان فولاد و پژوهشگران حوزۀ مديريت فناوری گفت: 
تلاش های شركت فولاد مباركه در كسب دانش نظام مديريتی در حوزه فناوری و نوآوری، 
با بهره مندی از تجارب و دانش كارشناسان و متخصصين فولاد، پژوهشگران و مشاوران، 
 مراكز دانشگاهی و مشاورۀ شبكه های پژوهشی بين المللی در حال به ثمر رسيدن است.

معاون تكنولوژی شركت فولاد مباركه در پاسخ به اهميت بومی سازی فناوری در اين شركت 
گفت: تلاش و امكانات شركت های دانش بنيان می تواند در بومی سازی فناوری و خلق نوآوری، 
با توجه به مزيت های موجود در شركت های فولادی مؤثر باشد. شركت فولاد مباركه با تهيه و 
تنظيم سند چشم انداز خود در حوزۀ مديريت فناوری و نوآوری، تمام تلاش خود را بر استفاده 
 از آخرين الگوهای فناوری جهت ايجاد بستر مناسب و پيشرفت سازمانی معطوف كرده است.

نيكفر در ادامه افزود:  با عملياتی كردن ارتقای ســطح فناوری در فولاد مباركه می توانيم 
شركت را به پايداری ســودآوری و رقابت برســانيم و مهم تر از همه به افزايش كيفيت و 
ارتقای رضايت مشتری كمك كنيم. معاون تكنولوژی شــركت فولاد مباركه با تأكيد بر 
اينكه اكنون ظرفيت مازاد در فولاد جهان وجــود دارد، گفت: از چالش های صنعت فولاد 
می توان به استفادۀ بهينه از منابع، سازگاری با محيط زيست، توليد فولاد سبز و توليد فولاد 
با استحكام بالا اشاره كرد و گذشتن از اين چالش ها با گسترش عرصۀ دانش های مختلف 
 به خصوص توســعۀ پژوهش و نوآوری و اســتفاده از تكنولوژی های برتر ميسر می شود.

وی در تشــريح رويكرد فــولاد مباركه در حــوزۀ مديريت فنــاوری و نــوآوری گفت: 
رويكرد فــولاد مباركــه در پژوهش و تحقيــق در حــوزه مديريت فنــاوری و نوآوری 
را می توان دســتيابی به توليد و توســعه محصولات جديد، تبديل كامــل فولاد مباركه 
از يك شــركت نيازمند به شــركت های ديگر به يك ســازمان مادر، كســب تكنولوژی 
تجهيزات به روز فولادی، كســب دانش فنی ايجاد كارخانجات توليدی فولادســازی در 
 جهان، كســب فناوری اطلاعات مرتبط و تعالی عمليات در حوزه فولادســازی دانست.

در ادامۀ اين مراسم، دكتر شهرام عباسی، مدير تحقيق و توسعۀ شركت فولاد مباركه، طی 
سخنانی به ارائۀ تجارب فولاد مباركه در مديريت فناوری با هدف فراهم آوردن فرصت های 
شناسايی و به اشــتراك گذاری تجربيات موفق درزمينۀ توســعه فناوری و تجاری سازی 

نوآوری ها پرداخت و روند روبه رشد نوآوری در صنعت را تشريح كرد.

مديركل مديريت بحران استان اصفهان: 
فولاد مباركه در كاهش مصرف آب پيشتاز است

مديــركل مديريــت بحــران اســتان اصفهــان بــه همــراه جمعــی از مديــران 

بازديــد  ضمــن  اســتان  ايــن  شهرســتان های  فرمانداری هــای  بحــران 
 از خطوط توليــد فولاد مباركــه، اين شــركت را در كاهش مصرف آب پيشــتاز خواند.
  ايرج ترابی  سرپرست روابط عمومی شــركت فولاد مباركه در آغاز اين نشست، ضمن 
خوشــامدگويی به مهمانان، با اشــاره به تعامل مناسب مديران دســتگاه های مرتبط با 
مديريت بحران استان خاطرنشان كرد: شركت فولاد مباركه اصفهان در راستای توجه به 
مسئوليت های اجتماعی خود و نيز حفظ محيط زيست تاكنون اقدامات متعددی داشته 
است  كه شــاهد نتايج مثبت آن ها نيز بوده ايم  و  از آن جمله می توان به كاهش مصرف 
انرژی در فولاد مباركه، توجه به مصرف آب و اســتفاده از پساب شهری شهرهای پيرامون 
فولاد مباركه اشاره كرد. ترابی، هماهنگی و همكاری دســتگاه های اجرايی را در سطوح 
منطقه ای و ملی مثبت خواند و افزود: خوشــبختانه از ابتدای بهره بــرداری فولاد مباركه 
تاكنون، مديريت اين شركت توانسته با اقدامات به موقع و مناسب در مديريت بحران نقش 
 سازنده و متعامل داشته باشــد و در مواقع اضطراری به كمك دســتگاه های مرتبط آيد.

منصور شيشه فروش در مصاحبه با خبرنگار ما اظهار داشــت: اين بازديد با هدف آشنايی 
عوامل مديريت بحران استان اصفهان و كارگروه های تخصصی اين مديريت با اقدام های 
فولاد مباركه در زمينۀ پروژه های زيســت محيطی، كاهش مصارف انرژی، گاز، برق، آب 
و چگونگی تعامــل با بخش های مديريت بحران انجام شــد و با نتايج خوبــی همراه بود. 
وی گفت: در اين برنامه ابتدا با تشــكيل كارگروه تخصصی در فولاد مباركه به بررســی 
دستورالعمل هايی كه مديريت بحران در زمينۀ مصرف بهينۀ انرژی ابلاغ كرده پرداختيم 
و در ادامه در بازديد ميدانی انجام شــده، تمام موارد از نزديك ديده شــد و خوشــبختانه 
مشــخص گرديد تمام موارد ابلاغی با جديت تمام در فولاد مباركه اجرايی شــده و نتايج 
شــايان توجه و متمايزی مانند كاهش مصرف آب را به همراه داشته است. در حقيقت اين 
 اتفاق مهم، برآيند اقداماتی است كه فولاد مباركه در زمينۀ مديريت بحران انجام داده است.

مديركل مديريت بحران استان اصفهان ادامه داد: پروژه های متعددی در سيستم های توليد 
و خدمات پشتيبانی و جنبی فولاد مباركه تعريف و اجرا شده كه می توان به كاهش مصرف 
آب در خطوط توليد و تغيير در سيستم فضای سبز اشاره كرد. در فضای سبز كارخانه فولاد 
مباركه گونه هايی شامل درخت های مقاوم به شوری و خشكی ديده می شود كه بر اساس 
بوم شناسی منطقه انتخاب و كاشته شده است. اين فضا به سيســتم های آبياری نوين و 
قطره ای مجهز شــده و نيز به جهت كاهش مصرف آب، خشك منظری جايگزين چمن 
شده است. در بســياری از محل ها نيز در اين كارخانه از ظرفيت پساب استفاده می شود 
و آب جاری از سيســتم حذف شده اســت. همين اقدام ارزشــمند باعث كاهش مصرف 
آب فولاد مباركه شد و در راســتای برنامه های مديريت بحران در سطح فولاد مباركه به 
ســرانجام رســيد. وی افزود: در زمينۀ مصرف انرژی به ويژه گاز و برق، سيستم های مورد 
استفاده در فولاد مباركه بررسی شد و مورد بازديد قرار گرفت. در بررسی گزارش ها مشخص 
اســت كه فولاد مباركه در جهت مديريت بار و رفع مشكلات كشــور، هم به شبكه های 
 سراســری كمك كرده و هم در جهت كاهش مصرف انرژی، خودگردانی داشــته است.

شيشه فروش گفت: با توجه به حمل ونقل مواد اوليه و محصولات فولاد مباركه و استفادۀ 
اين شركت از خدمات جاده ای در حجم بالا، در جهت پيشگيری از تصادف و دستيابی به 
حمل ونقل ايمن، سيستم های پيمانكاری مكلف شده اند موارد ايمنی در جاده ها را رعايت 
و اجرايی كنند كه اين مهم نيز بررسی و نتايج خوبی مشاهده شد. نكتۀ بعدی كه از اهميت 
ويژه ای نيز برخوردار اســت انجام كار ايمن و رعايت اصول ايمنی در كار و استفاده از لوازم 
حفاظت فردی و بهداشــت حرفه ای در بين كاركنان است. در اين زمينه نيز فولاد مباركه 

سرمايه گذاری كرده و شركت را به امكانات روز تجهيز كرده  است.

در ششمين دوره جایزه ملی مدیریت فناوری و نوآوری ایران صورت گرفت

اختصاص جايزه  مديريت فناوری و نوآوری ايران به فولاد مبارکه
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